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سرمقاله

نیازمند تشکیل ستاد بحران مهار 
برخی تریبون ها هستیم!!

ادامه از صفحه یک
این صحبت از این جهت مهم است که هم اکنون 
آقایان در صدد تصویب قانون جدید حجاب هستند 
که همچنان نیم نگاهی به تنبیه وتوبیخ بدحجاب ها 
و  ارشاد  گشت  بر سرِ  بحث  میانه  در  ما  دارند، 
بعضاً تحقیر بانوان ایرانی به بهانه حجاب هستیم. 
حتی با بدنام شدن گشت ارشاد بر سر ماجرای 
مهسا، همان گشت در هیئت دیگری مانند ارسال 
پیامک بدحجابی، پلمپ مغازه ها و محرومیت از 
خدمات اجتماعی ظاهر شده است. با این سخن 
رهبری مشخص نیست این طرح های التهاب آفرین 
و ضد حقوق بنیادین شهروندی در کجا پخت و 
پز می  شود. اگر بناست رهبری حرف آخر را بزند، 
خب ایشان خیلی روشن اعلان موضع کردند؛ پس 
این پیامک ها دیگر چه قصه ای است؟ به عبارتی، 
معلوم نیست بدحجاب از نظر آقایان چه معنایی 
دارد که به رغم صراحت موضع رهبری، همچنان 
دولت  است،  روشن  آنچه  می روند.   را  خود  راه 
رفتاری  و  پوششی  پروتکل  قالب  در  است  مجاز 
برای کارمندانش اجبار بگذارد و حتی مسئولیت 
تبلیغ حجاب شرعی را هم دارد اما مجاز نیست 
برای چگونگی پوشش عموم مردم تنبیه و جریمه 
وضع کند.  بارها نوشته ام اصرار حداکثری به انکار 
حداکثری منجر می شود. حال با این همه هزینه 
و تجربه و موضع صریح رهبری، باز عده ای مسیر 
هزینه ساز خود را می روند و به  گمانم جمهوری 
اسلامی باید ستاد بحران برای مهار برخی مسئولان 

وتریبون های خود تشکیل دهد.

خبر

اخبار

در ۱۰ سال آینده جنگ آب خواهیم داشت
منابع  آب،  کشاورزی،  کمیسیون  رئیس  نایب 
طبیعی و محیط زیست مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به خشک شدن سفره های زیرزمینی آب 
اظهار کرد: در ۱۰ سال آینده نه فقط در ایران بلکه 
در خاورمیانه با مشکلات کم آبی مواجهیم و جنگ 

آب خواهیم داشت. 
رحمت الله نوروزی در گفت وگو با ایسنا درباره 
هشدارهای مطرح شده درباره وضعیت منابع آبی 
کشور با تاکید بر لزوم توجه ویژه به موضوع آب در 
برنامه ها و اعتبارات، گفت: بیشتر هدر رفت آب در 
کشور ما مربوط به حوزه کشاورزی است که در این 
زمینه باید آبیاری قطره ای و تحت فشار مورد توجه 
قرار بگیرد. همچنین نیاز است که مسائل آبی کشور 
در اعتبارات بودجه سال ۱۴۰۲ و نیز جزئیات برنامه 
هفتم توسعه بطور عملی و به خوبی مورد توجه قرار 
بگیرد. وی با اشاره به آغاز اجرای طرح اصلاح الگوی 
کشت در کشور طی ماه های اخیر اظهار کرد: همه 
دستگاه ها و نهادها باید از سیاست اصلاح الگوی 
کشت حمایت کنند و اینطور نباشد که ما هندوانه 
و  بفرستیم  همسایه  کشورهای  به  و  کنیم  تولید 
گاهی اوقات آنها این محصول را برگشت بزنند؛ بر 
اساس سیاست های الگوی کشت باید به اندازه نیاز 
داخل کشت کنیم و در صیفی جان و محصولات 
استراتژیک این سیاست ها رعایت شود و از سوی 
دولت و مجلس نیز مورد حمایت همه جانبه قرار 
بگیرد. نایب رئیس کمیسیون کشاورزی، آب، منابع 
طبیعی و محیط زیست مجلس در اولویت قرار 
دادن تاسیس و تجهیز تصفیه خانه های فاضلاب 
جهت  نیاز  مورد  اقدامات  دیگر  از  را  کشور  در 
مدیریت منابع آب دانست و عنوان کرد: در برخی 
از شهرها ۲۵ سال است که پروژه فاضلاب شهری 
هنوز به اتمام نرسیده است؛ این در شرایطی است 
که باید هرچه سریعتر فاضلاب شهری در اولویت 
و توجه قرار بگیرد و تصفیه خانه های آب راه اندازی 

شود تا آب بازیافتی وارد چرخه آبی کشور گردد.
نوروزی در ادامه با تاکید بر اینکه در حوزه مصرف 
آب شرب باید فرهنگ سازی شود، گفت: اقداماتی 
آب  مصرف  سازی  فرهنگ  زمینه  در  تاکنون  که 
انجام شده است، اقدامات ضعیفی هستند؛ امروز 
دستگاه های فرهنگی باید در مدارس، دانشگاه ها 
و رسانه ها فعالیت کنند چراکه در کشور ما هدر 
رفت آب در خوزه خانگی زیاد است، درحالی که 
مکتب قرآن و ائمه ما بر لزوم جلوگیری از اسراف 
تاکید کرده اند. وی رسیدگی به وضعیت چاه های 
آب را از دیگر لوازم امروز مدیریت منابع آب کشور 
عنوان و تاکید کرد: باید بطور عملی با حفر چاه های 
غیر مجاز برخورد کنیم؛ الان سفره های زیرزمینی 
خشک شده اند و به نظر من در ۱۰ سال آینده نه 
فقط در ایران بلکه در خاورمیانه با مشکلات کم آبی 

مواجهیم و جنگ آب خواهیم داشت.
پایان بر لزوم فعالیت  این نماینده مجلس در 
وزارت امور خارجه در زمینه دیپلماسی آب تاکید کرد 
و گفت: وزارت خارجه باید فعال شود و دیپلماسی 
خود را فعال کند؛ ترکیه عراق و کشورهای دیگر 
در حال تاسیس سدهایی هستند که این اقدامات 

خسران هایی برای ما خواهد داشت.

تکذیب ترور قاضی صلواتی
مدیرعامل خبرگزاری قوه قضاییه با تکذیب ترور 
و سلامت  در صحت  او  نوشت:  قاضی صلواتی 
است و بعد از تماسی که داشتم متوجه ترور خود 

شد.  
توئیتی  در  کشت دار  مهدی  ایسنا،  گزارش  به 
نوشت: دروغ دروغ دروغ تنها دستاورد قابل ذکر 
در  کذب  روزها همین خبرهای  این  در  معاندین 
فضای مجازی است. شهر فتح می کنند، پادگان 
می گیرند، ترور می کنند، اعتصاب سراسری پیش 
می برند و ... قاضی صلواتی در صحت و سلامت 
است و بعد از تماسی که داشتم متوجه ترور خود 
فضای  در  گذشته خبری  روز  است  گفتنی  شد. 
مجازی و توئیتر منتشر شده بود که قاضی صلواتی 

در نیاوران با ضرب ۴ گلوله ترور شده است. 

افزایش حقوق کارمندان دولت 
براساس نرخ تورم واقعی

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، افزایش حقوق 
کارکنان و کارمندان دولت را متناسب با نرخ تورم 
واقعی دانست؛ نه تورم های محاوره ای و خارج از 
متن جامعه و تصریح کرد: مجلس قانون افزایش 
حقوق را براساس آمارهای بانک مرکزی و معیشت 

مردم و گرانی و تورم و... تصویب خواهد کرد. 
خلیل بهروزی فر، با اشاره به آخرین وضعیت 
قانون بودجه ۱۴۰۲، اظهار کرد: طبق قانون، لایحه 
بودجه سالانه باید منطبق بر قانون برنامه باشد و 
در حال حاضر مدت زمان برنامه پنج ساله ششم به 
اتمام رسیده است. وی با بیان اینکه تا قانون برنامه 
هفتم تدوین نشود، تصویب قانون بودجه ۱۴۰۲ 
خلاف قانون است، افزود: با توجه به تمدید یک 
ساله برنامه ششم، دولت می تواند اذن تمدید یک 

سال دیگر برنامه را از مقام معظم رهبری بگیرد.
نماینده شهرستان های فومن و شفت در مجلس 
با  باران،  خبری  گفت وگوی  در  اسلامی  شورای 
امکان تصویب لایحه بودجه به صورت  اشاره به 
سه چهارم، عنوان کرد: تصویب سه چهارم قانون 
بودجه مشکلاتی را به همراه دارد، اما اگر دولت 
لازم  همکاری  مجلس  کند،  تاکید  چهارم  بر سه 
 ۱۴۰۲ سال  بودجه  قانون  از  تا  داشت  خواهد  را 
عقب نمانیم. بهروزی فر، در ادامه افزایش حقوق 
کارکنان و کارمندان دولت را متناسب با نرخ تورم 
واقعی دانست؛ نه تورم های محاوره ای و خارج 
قانون  مجلس  کرد:  تصریح  و  جامعه  متن  از 
افزایش حقوق را براساس آمارهای بانک مرکزی و 
معیشت مردم و گرانی و تورم و... تصویب خواهد 
کارکنان  ساماندهی  اینکه طرح  بیان  با  وی  کرد. 
آمد،  خواهد  مجلس  در صحن  فوریت  با  دولت 
خاطرنشان کرد: این طرح هفته آینده در مجلس 
مطرح می شود و تاکنون ۱۵۷ پیشنهاد در سامانه 
مجلس ثبت شده است. عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس، تصویب طرح مذکور را فاقد بار مالی برای 
دولت دانست و گفت: این قانون نه تنها هزینه 
های دولت را افزایش نمی دهد، بلکه شرایط برای 
پرداخت مناسب حقوق و دستمزد فراهم می شود.

را  دولت  کارکنان  ساماندهی  طرح  هدف  وی 
افزایش حقوق دانست و  امنیت شغلی در کنار 
طرح  حامی  مجلس  کنونی  فضای  کرد:  اضافه 
مذکور بوده و اکثر نمایندگان به دنبال تصویب این 
طرح هستند و به فضل الهی امیدواریم تا قبل از 
قانون برنامه هفتم و قانون بودجه ۱۴۰۲ به تصویب 

برسد.

اظهارات معاون وزیر کشور درمورد 
رفع فیلتر واتساپ و اینستاگرام

درباره  کشور  وزارت  انتظامی  و  امنیتی  معاون 
ماجرای بازگرداندن همسر و دختر علی دایی به 
کشور گفت: بالاخره مراجع قانونی در کشور هر 
که  چیزی  آن  و  دارند  را  خودشان  وظایف  کدام 
اتفاق افتاد یک اقدام قانونی بود و کار خلاف قانونی 

صورت نگرفته است.
به گزارش انتخاب؛ سیدمجید میراحمدی معاون 
این  به  پاسخ  انتظامی وزارت کشور در  و  امنیتی 
سوال که بعد از اعتراضات اخیر استفاده از برخی 
پلتفرم های فضای مجازی با محدودیت هایی مواجه 
کسب  فضای  در  مشکلاتی  با  هم  مردم  و  شد 
و کار خود روبه رو شدند درنهایت چه زمانی این 
محدودیت ها برداشته خواهد شد، گفت: تا زمانی 
که واتس آپ و اینستاگرام قواعد حاکمیتی کشور 
ما را نپذیرند، امکان فعالیت آن ها در کشور وجود 
ندارد. این دو برنامه در همه کشورهای دنیا، قواعد 
حاکمیتی آن ها را برای رعایت اصول حاکم بر هر 
کشوری در حوزه های امنیتی، فرهنگی و سیاسی 
که شرط فعالیت آنان بوده را پذیرفتند و آن قواعد را 
اعمال می کنند به استثنای جمهوری اسلامی ایران. 
آنها در واقع حاکمیت ما را نقض می کنند و این 

موضوع با اصل اسقلال کشور ما مغایرت دارد.

حال شنیده ها حاکی از آن است که سه دوازدهم 
شدن بودجه قوت گرفته است. طبق اظهارات جبار 
بودجه،  و  برنامه  کمیسیون  عضو  کوچکی نژاد، 
»دولت در ارائه لایحه بودجه به مجلس یک ماه 
تاخیرداشته و با تاخیر بودجه را تحویل دارد و این 
در حالی است که عده ای در مجلس اصرار دارند که 
دولت در ابتدا برنامه هفتم را ارائه دهد و مشخص 
است که این دعوا بر سر بودجه و برنامه هفتم، 

مشکلاتی را در کشور اضافه می کند.«
به گفته او، »برای فعالان اقتصادی و سرمایه گذاران 
سند بودجه و برنامه هفتم بسیار مهم است؛ حال 
اینکه هر دوی این سند در ابهام هستند و همین 

ابهام آسیب هایی را به اقتصاد وارد می کند.«
»آیین نامه  کرده؛  عنوان  ایلنا  به  کوچکی نژاد 
داخلی می گوید اگر ١۵ آذر بودجه تحویل نشد و 
ارائه بودجه سه  به  تاخیر، کار  با  ارائه  در صورت 
دوازدهم می کشد. مجلس هفته آینده مشغول کار 
خواهد بود، اما هفته بعد آن، نمایندگان در حوزه 
انتخابی مشغول به کار خواهند بود و ارائه بودجه 
متذکر شده؛ »بهمن  ماه می افتد.« وی  بهمن  به 
ماه دیگر زمانی نیست که مجلس بتواند به بررسی 
بودجه در دو ماه باقی مانده بپردازد. در این شرایط 

تنها راه ارائه بودجه سه دوازدهم است.«
تیم اقتصادی دولت احیاء شود

کارشناس  پازوکی،  مهدی  رابطه   همین  در 
سال  بودجه  بلاتکلیفی  به  واکنش  در  اقتصادی 
»دولت  می گوید:  توسعه  هفتم  برنامه  و  آینده 
سال گذشته هم که بودجه را ارائه داد، جز این که 
هزینه های دولت را افزایش داد، کار دیگری نکرده 
بود. الان هم به بهانه برنامه هفتم توسعه، بودجه 
را دیر به مجلس ارائه دادند. این در حالی است که 
این اتفاق در این شرایط اثر منفی در اقتصاد دارد.«
بلاتکلیفی،  این  من  نظر  »به  می افزاید:  وی 
انتظارات تورمی را در جامعه به دلیل بی انضباطی 
مالی بیشتر می کند. اتفاقا این جا انتظار از مجلس 
است که از دولت بخواهد تکلیف برنامه را روشن 

کند.«
اقتصادی  کارشناس  این  خبرآنلاین،  گزارش  به 
ماه است که مستقر  تصریح می کند: »دولت ۱۶ 
شده است. در این مدت چه می کرده است؟ برنامه 
آقای  باشید،  داشته  به خاطر  اگر  ارائه می داد.  را 
کرده  اعلام  ریاست جمهوری  انتخابات  در  رییسی 
بود که من ۷ هزار صفحه برنامه دارم. لطف کنند 
۷ صفحه را منتشر کنند.« پازوکی عنوان می کند: 
»من اعتقاد دارم این کار به بی انضباطی اقتصادی 
و پولی می انجامد. ما وقتی با انضباط کار می کنیم و 
نظم در سیستم بودجه ریزی و نظم در ارائه برنامه 

وجود دارد، این قطعا به نفع منافع ملی و توسعه و 
پیشرفت کشور است. در حال حاضر اقتصاد ایران 

به شدت از بی انضباطی رنج می برد.«
وی با تاکید بر این که قرار نیست فیل هوا کنیم، 
می گوید: »الان هم سیاست خارجی و هم سیاست 
داخلی ایراداتی دارد و در این شرایط به طور قطع 

تیم اقتصادی دولت باید احیا شود.«
این کارشناس اقتصادی یادآور می شود: »برنامه 
سوال  نمی نویسند؛  یک شبه  که  را  توسعه  هفتم 
این جاست که دولت در ۱۶ ماه گذشته چه می کرده 

است؟«
برنامه و بودجه در حد کاغذ است

اما در شرایطی بررسی بودجه سال آینده معطل 
برنامه هفتم توسعه ای مانده که برخی کارشناسان 

برنامه های  و  بودجه ها  تاکنون  که  دارند  اعتقاد 
و  بوده اند  کاغذ  برگ  فقط در حد چند  توسعه ای 
هر کدام برای خود کار کرده اند .غلامرضا سلامی، 
موضوع  خصوص  این  در  اقتصادی  کارشناس 
می گوید: »در حال حاضر برنامه های توسعه ای برای 
خودشان کار می کنند و بودجه هم برای خود کار 
می کند. کدام برنامه ما در این سال ها طبق آنچه که 

برنامه ریزی شده بوده، اجرا شده است.«
وی می افزاید: »ما در هر برنامه توسعه ای از رشد 
اقتصادی ۸ درصدی صحبت می کنیم. چه زمانی به 
ارتقای  اقتصادی رسیدیم؟ چه زمانی به  این رشد 
بهره وری رسیده ایم؟ اصلا چه زمانی تلاشی کردیم 
که به اهداف برنامه برسیم؟ همه اقدامات، برخلاف 

هدف گذاری های برنامه بوده است.«

»تا  می کند:  تصریح  اقتصادی  کارشناس  این 
زمانی که اقتصاد در خدمت سیاست باشد، زیاد 
وقتی  کرد.  تمرکز  هدف گذاری ها  روی  نمی شود 
سیاست در خدمت اقتصاد باشد، می توان از این 
هست،  دنیا  جای  همه  در  که  انتظاری  مسایل 

داشته باشید.«
سلامی عنوان می کند: »این که حالا برنامه هفتم 
باشد یا نباشد، سوال این جاست که در برنامه ششم 
یا پنجم چه کردیم یا چه اقدامی طبق برنامه صورت 
اصولا  برنامه  و  بودجه  بین  ارتباطی  چه  گرفت؟ 
دیده ایم که الان نگران باشیم برنامه هفتم آمده یا 
»برنامه های  می شود:  یادآور  وی  است؟«  نیامده 
توسعه ای اصلا در کشور ما مفهوم خود را از دست 

داده است و استراتژی اقتصادی نداریم.«

سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری کشورمان در ادامه دیدارهای 
با  پنجشنبه  روز  صبح  نیمه تمام،  پروژه های  از  بازدید  و  مردمی 
استقبال استاندار تهران، فرماندار، امام جمعه و دیگر مسئولان 

استانی و شهرستانی، وارد شهرستان بهارستان شد.
دفتر  رئیس  اسماعیلی«  »غلامحسین  روزه،  یک  سفر  این  در 
»سید  پرورش،  و  آموزش  وزیر  نوری«  »یوسف  جمهور،  رئیس 
بذرپاش« وزیر  حمید سجادی« وزیر ورزش و جوانان، »مهرداد 
راه و شهرسازی، »انسیه خزعلی« معاون رئیس جمهور در امور 
زنان و خانواده، »محسن منصوری« معاون اجرایی رئیس جمهور، 
»میثم لطیفی« معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان امور اداری و 
استخدامی، »علیرضا فخاری« استاندار تهران، نمایندگان مجلس 

شورای اسلامی، رئیس جمهور را همراهی کردند.
دستور رئیس  جمهور برای افزایش ظرفیت مرکز تأمین اجتماعی

رئیس  جمهور در بدو ورود خود به این شهرستان، از پلی کلینیک 
در حال ساخت پروژه بیمارستانی حضرت ابوالفضل )ع( نسیم شهر 
بازدید کرد و با توضیحات مسئولان این طرح، در جریان جزئیات 

روند احداث و الزامات تکمیل آن قرار گرفت.
رئیسی در ادامه نیز از مسئولان وزارت بهداشت خواست تا با 
توجه به محرومیت منطقه و فقدان امکانات درمانی کافی، تلاش 
کنند کلینیک این بیمارستان طی یکسال آینده به بهره برداری برسد و 
همچنین ظرفیت مرکز درمانی تأمین اجتماعی این شهر نیز تا یکسال 

آینده به اندازه ۵۰ تخت افزایش یابد.
و  بود  آغاز شده  از سال ۹۷  پلی کلینیک  این  عملیات ساخت 
در حدود سه سال گذشته متوقف مانده بود. احداث بیمارستان 
حضرت ابوالفضل )ع( نسیم شهر با ظرفیت ۳۵۰ تخت خواب نیز 
قرار است تا پایان سال ۱۴۰۵ به پایان رسیده و این واحد درمانی به 

بهره برداری برسد.
بررسی بافت فرسوده مسکونی شهرستان نسیم شهر

رئیس  جمهور در ادامه این سفر یک روزه، از بافت فرسوده شهری 
شهرستان نسیم شهر را که به گزارش مسئولان شهری بهارستان، 
در حدود ۸۴ درصد بافت مسکونی را به خود اختصاص داده است، 

مورد بررسی قرار داد.
دیدار با خانواده شهید مدافع امنیت امیر کمندی

رئیس دولت سیزدهم همچنین در این سفر، در منزل شهید 
مدافع امنیت، پاسدار »امیر کمندی« حضور یافت و با خانواده این 

شهید دیدار کرد.
تأکیدات رئیس جمهور در جلسه شورای اداری شهرستان بهارستان
سید ابراهیم رئیسی پس از بازدیدهای میدانی در جلسه شورای 

اداری شهرستان بهارستان حضور پیدا کرد.
رئیس جمهور در این جلسه با بیان اینکه ۱۳۰ هزار دانش آموز 
در این منطقه در حال تحصیل هستند که تعداد مدرسه ها با این 
جمعیت تناسب ندارد، تأکید کرد: ساختن حداقل ۱۰ مدرسه با ۱۵۰ 
انتظار  کلاس درس، یک ضرورت است و باید فوری انجام شود 

داریم خیرین هم پای کار بیایند تا کار سریع پیش برود.
پروژه های  پیشرفت  روند  در  تسریع  برای  اوقاف  سازمان  ورود 
در دست اجرا، رفع فقر و محرومیت و توسعه منطقه ای، طرح 
توانمندسازی زنان سرپرست خانوار، صیانت فرهنگی و ایجاد مدارس 

و گسترش فعالیت مساجد و تکایا از دیگر تأکیدات رئیس جمهور در 
جلسه شورای اداری شهرستان نسیم شهر بود.

رئیسی در دیدار چهره به چهره با مردم که پایان بخش این سفر 
یک روزه به شهرستان بهارستان بود، گفت: از شروع به کار دولت 
سیزدهم تاکنون سه هزار واحد تولیدی تعطیل و نیمه تعطیل به 

چرخه تولید برگشته و تولید رونق گرفته است.
رئیس  جمهور افزود: ظرفیت و امکان در حوزه های مختلف و 
نیروی انسانی کارآمد در کشور وجود دارد و باید به نحوی عمل کرد 

که با شکوفایی و ارتقای علم فعالیت های ماندگاری انجام شود.
رئیسی اظهار کرد: ایران قوی با تولید و صنعت قوی محقق می 
شود، ایران قوی با زنان و مردان قوی است که با همت در تولید، 
کار، تلاش حضور به موقع در صحنه ها شکل می گیرد در غیر این 

صورت ایرانی وابسته است.
رئیس دولت سیزدهم خاطرنشان کرد: تمام تلاش ما این است که 
مردم در سفره، اشتغال و تولید وابسته نباشند، زمین، ظرفیت، آب، 
خاک و هوا داریم با وجود آنکه بارش های جوی کم است اما می توان 

برنامه ریزی کرد که در کالاهای اساسی وابسته نباشیم.
رئیسی تأکید کرد: برنامه دولت آن است که اجازه ندهد رانت 
خواری و فساد در کشور وجود داشته باشد و تمام برنامه ها برای 
قطع کردن دست مفسدان و رانت خواران از کشور است؛ در این 
مسیر شاید حرف هایی هم به دولت نسبت دهند، اشکالی ندارد ما 

خود را برای شنیدن هر سخنی آماده کردیم.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: انقلابی بودن مردم این شهرستان 
سرمایه عظیمی است که متولیان امور فرهنگی باید بدانند که این 
سرمایه بزرگی است که مردم را در برابر همه آسیب ها حفظ می 

کند.
تولید  در حال  مردم  منطقه  این  در  امروز  یادآور شد:  رئیسی 
هستند و این افتخاری برای شهرستان بهارستان است که در حوزه 
کیف و کفش، صنایع چوبی و فلزی فعالیت می کنند، آمارها نشان 
می دهد نه فقط مردان بلکه بانوان نیز صنایع دستی را در این منطقه 

پیشه خود کرده اند.
رئیسی همچنین در ادامه به صورت سرزده از  پایانه حمل ونقل 
کالای تهران بازدید کرد و از نزدیک در جریان مشکلات رانندگان در 

سفر به شهرستان بهارستان قرارا گرفت.

انتقاد کارشناسان از بلاتکلیفی بودجه 1402 و برنامه هفتم توسعه

ماجرای بی انضباطی اقتصادی و پولی
۱۶ روز از زمستان هم گذشت، اما تکلیف بودجه سال آینده روشن نشده است. به نظر می رسد تقدم برنامه هفتم توسعه بر لایحه بودجه ۱۴۰۲ باعث شده 
که مجلس از اعلام وصول لایحه بودجه امتناع کند؛ این در شرایطی است که دولت لایحه بودجه را عصر روز دوشنبه، پنجم دی ماه به مجلس ارسال کرده 
است. آنطور که حسینعلی حاجی دلیگانی، نایب رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفته، »براساس آنچه که قبلا رییس مجلس گفته، مجلس تا 

زمانی که تکلیف برنامه ۵ ساله هفته توسعه مشخص نشود، لایحه بودجه سال آینده را اعلام وصول و بررسی نمی کند.«

دستور رئیسی برای ساخت 10 مدرسه در بهارستاندر سفر یک روزه رئیس جمهوری به شهرستان بهارستان چه گذشت؟

سوال 
این جاست که 

در برنامه ششم 
یا پنجم چه 

کردیم یا چه 
اقدامی طبق 

برنامه صورت 
گرفت؟ چه 

ارتباطی بین 
بودجه و برنامه 
اصولا دیده ایم 
که الان نگران 

باشیم برنامه 
هفتم آمده یا 
نیامده است؟

فعال سیاسی اصولگرا گفت:  من احساس می کنم صحبت های قالیباف شائبه ای به 
وجود می آورد که ایشان می خواهند در انتخابات نامزد شوند یا برای راهیابی به یک 

کرسی یا مسئولیت خطیر در نظام جمهوری اسلامی کار جدیدی را شروع کردند. 
غلامرضا رئوفیان فعال سیاسی اصولگرا در پاسخ به این سوال که آقای قالیباف 
در روزهای گذشته صحبت از حکمرانی نو را مطرح کرده است در حالی که در 
گذشته واژهایی مانند سوپرانقلابی و نواصولگرایی از جمله واژه های پرتکرار رئیس 
مجلس بوده است، تحلیل شما درباره این صحبت ها چیست، گفت: ما در ارتباط با 
خلق واژه های سیاسی که در ادبیات سیاسی ما جا می گیرد، معمولا در قالب پیشنهاد 
و یا انتقاد؛ کلیدواژه هایی را به کار می بریم مانند آنچه آقای قالیباف در گذشته از 

عنوان نواصولگرایی یا اخیرا نوحکمرانی مطرح کردند.
وی افزود: خلق این نوع کلیدواژه ها قاعدتا صرف بیان موضوع کفایت نمی کند بلکه 
مهم تر از بیان موضوع، باید به جهت رسیدن به یک هدف روشن یا تبیین راهبرد برای 
دستیابی به آن هدف غایی و نهایی باشد و اگر غیر از آن باشد، فقط بیان کردن یک 
موضوع است. در حالی که خود آن مساله باید به عنوان یک موضوع مورد تجزیه و 
تحلیل قرار بگیرد و منجر به حل مساله و در نهایت دستیابی به آن هدفی که از تبیین 

آن راهبرد استفاده می کنیم شود. لذا خیلی این موضوعات کارگشا نیست.
به گزارش ایلنا، وی بخشی از صحبت های خود می افزاید:  چیزی به برگزاری 
انتخابات مجلس در سال ۱۴۰۲ نمانده است. بیان این مسائل چنین ذهنیت یا پیامی 
را به اذهان عمومی و جامعه سیاسی کشور منتقل می کند که از الان می خواهند 
انتخابات را مدیریت کرده و یا با گفتمان به میدان بیایند. باید به آنان گفت، به 

مسائلی که امروز در زمین معطل مانده بپردازید، ما امروز در قوه مقننه، مجریه و 
قوه قضائیه مشکل داریم. من مخالف بحث ها و واژه های جدید از سوی کسانی هستم 
که باید پاسخگوی عملکرد خودشان باشند، این مسئولان به جای آنکه چیز جدیدی را 
خلق کنند اجازه بدهند هرکاری در حوزه خودش و توسط افرادی که مرتبط با موضوع 

هستند، پیش رود.
رئوفیان در پاسخ به این سوال که آیا در شرایط کنونی نیاز است در حکمرانی 
خودمان تغییراتی ایجاد کنیم، گفت: ما باید در سازوکار خودمان هم اصلاحاتی را 
اعمال کنیم. یعنی به طور کلی نیاز است که در ساختار موجود، بازنگری درباره 
قانون اساسی که آخرین بار در سال ۶۸ اتفاق افتاد نسبت به امروز  که در سال 
۱۴۰۱ هستیم اتفاق بیافتاد تا تغییراتی در ساختار آن به وجود بیاید. نکته دوم به 

حکمرانی برمی گردد.
به هرحال حکمرانی یک سیاست می خواهد و برای این سیاست یک مجموعه 
حکمران می خواهد. قاعدتا اگر در این سازوکار و ساختار اصلاحاتی اعمال شود، با 
توجه به الزامات و آئین نامه ای که تشکیل می شود، باید برای اجرای آن سیاست های 
حکمرانی، سراغ حکمرانانی رفت که قابلیت اجرای آن سیاست ها را داشته باشند. از 
مهم ترین شاخصه هایی که حکمرانان توانمند برای اجرای آن سیاست های حکمرانی 
نیاز دارند، بصیرت است. بصیرت موجب رسیدن جامعه به جایگاهی می شود که 
مشکلات آن به حداقل ممکن می رسد و عدم بصیرت مانع رسیدن انسان به جایگاه 

واقعی خودش می شود.
رئوفیان گفت: نماینده مجلس ما باید بصیرت داشته باشد. بصیرتی که رهبر 

انقلاب روی آن تاکید دارند برای من عام نیست، اما برای کسی که می خواهد به 
مجلس برود، رئیس جمهور شود، رئیس قوه قضائیه یا مسئولان رده بالای کشوری 
شود و تصمیم گیرنده هستند و به عنوان عالی ترین مقامات تصمیم گیر می خواهند 
در کشور عمل کنند باید دارای بصیرتی باشند که بتوانند عواقب هر تصمیم گیری را 

پیش بینی کنند.
وی تصریح کرد: اگر فردی رئیس  جمهور می شود اقدامات او چه پیامدهایی را 
اجرای تصمیمات  اما  گرفتن جای خود،  تصمیم خوب  داشت؟  دنبال خواهد  به 
نادرست چه پیامدهایی را به دنبال خواهد داشت؟ قانونی که در مجلس وضع 
می شود قانون گذار باید بداند با وضع این قانون که باید به قوه اجراییه اعلام شود و 
به اجرا درآید چه پیامدها و حوادثی را در آینده به همراه خواهد داشت؟ به نفع یا 

ضرر جامعه است؟ 
کنیم  ایجاد  تغییری  حکمرانی  شیوه  و در  حکمرانان  در  بخواهیم  اگر  لذا 
باید تغییرات مبتنی بر تصمیماتی باشد که برخاسته از مطالبات همه جانبه 
و پیش بینی هایی برای آینده است که از اجرای چنین تصمیماتی چه وقایعی 
رخ می دهد. به همین سادگی نیست. متاسفانه چون ما به این مسائل کمتر 
توجه می کنیم، می بینیم تصمیمات مان در آینده با مشکلاتی مواجه می شود که 
علاجش هم سخت است. پس عقلانیت حکم می کند قبل از واقعه علاج کنیم 

نه قبل از آن.
وی در پاسخ به این سوال که فکر می کنید شیوه حکمرانی نو باید در چه شرایطی 
به وجود بیاید، گفت:  اول باید حکمرانی نو را تعریف کنند. در ابتدا گفتم خلق یک 

ادبیات و واژگان سیاسی صرفا اکتفا نمی کند. اولا باید از ناحیه اهل آن مطرح شود 
و بعد از مطرح شدن آن را باید هدف گذاری کرد. باید مساله این موضوع مشخص 
شود. باید روش رسیدن به حل مساله بیان شود. باید ببینیم تعریف آقای قالیباف 
از حکمرانی نو چیست؟ باید پرسید این موضوع فی البداهه مطرح شده یا در اتاق 
فکر ماه ها روی آن فکر شده است؟ بنابراین مطرح نکردن این موضوع بهتر از مطرح 

کردنش است.

یک فعال سیاسی اصوگرا مطرح کرد
رئیس مجلس باید ابتدا حکمرانی نو را تعریف کند 
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